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Z prezesem OPGK WROC£AW Alicj¹ Dorzak
rozmawia Katarzyna Paku³a-Kwieciñska

Byæ prezesem,
byæ kobiet¹

KATARZYNA PAKU£A-KWIECIÑ-
SKA: Jak Pani ocenia kondycjê naj-
wiêkszej pod wzglêdem zatrudnienia
firmy geodezyjnej w kraju?

���������	
��� Jeszcze kilka mie-
siêcy temu oceni³abym j¹ jako dobr¹.
Dzisiaj ju¿ tego nie mogê powiedzieæ.
W obecnej trudnej sytuacji gospodarczej
wielkoœæ firmy – 300 osób – jest du¿ym
balastem. Ca³y proces restrukturyzacji
przeprowadziliœmy bez drastycznych
zwolnieñ grupowych...

...w³aœciwie to Pani przeprowadzi³a
firmê...

Nie. Uwa¿am, ¿e to zas³uga ca³ego Za-
rz¹du. Sam cz³owiek nic nie wskóra, je-
œli nie ma poparcia wspó³kierownictwa
i za³ogi.

Kilkadziesi¹t metrów bie¿¹cych dokumenta-
cji, choæ wszystkie dane mieszcz¹ siê na...
jednym CD-ROM-ie – wyjaœnia Alicja Dorzak.
– To jest operat II i czêœci III etapu kontraktu
na przekroje dolin rzecznych. Wszystko zu-
nifikowane, jakby robione jedn¹ rêk¹. W bia-
³ych segregatorach dokumenty polowe, po-
zostaj¹ce u lidera przez dwuletni okres gwa-
rancji, w niebieskich – mapy i przekroje dla
Regionalnego Zarz¹du Gospodarki W odnej
w Poznaniu.
Lokalizacjê przekrojów ustalali projektanci hyd-
rografowie. Przekroje s¹ ró¿nej d³ugoœci, naj-
d³u¿szy ma 18,5 km. Na przekroju nie mo¿na
by³o pomin¹æ ¿adnej charakterystycznej pikie-
ty, która mo¿e mieæ znaczenie w budowie nu-
merycznego modelu terenu czy w oszacowa-
niu szkód. Przekroje by³y pomocne ju¿ w cza-
sie tegorocznej lipcowej powodzi.

▼

FOT. JERZY PRZYWARA
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Martwiê siê o losy przedsiêbiorstwa ze
wzglêdu na trudn¹ sytuacjê na rynku.
Teorie zarz¹dzania nie bardzo siê przy-
daj¹, gdy trzeba wygraæ przetarg za
wszelk¹ cenê. Pytanie tylko brzmi: co
dla kogo oznacza „za wszelk¹ cenê”. Po
8 miesi¹cach br. mieliœmy 1 mln 200
tys. z³otych straty, a przecie¿ na koniec
roku zak³adaliœmy 800 tys. zysku! Z te-
go wynika, ¿e w stosunku do planu byli-
œmy 2 mln na minusie. Na pewno popra-
wimy ten niekorzystny wynik, ale o ile?
W naszej bran¿y zawsze pod koniec ro-
ku pojawiaj¹ siê zlecenia równie¿ z cen-
tralnego bud¿etu geodezyjnego. W³aœnie
wtedy wygrywamy, a wielkoœæ firmy jest
naszym atutem, bo mo¿emy wykorzy-
staæ du¿y potencja³ produkcyjny. Ale
w tym roku takich mo¿liwoœci nie wi-
dzê. Dodatkowo prywatyzacja w teleko-
munikacji spowodowa³a, ¿e uby³ nam
bardzo powa¿ny partner, dla potrzeb któ-
rego wykonywaliœmy szybko i du¿o zle-
ceñ (w niektórych okresach by³o to oko-
³o 34% naszej produkcji).

Jak kieruje siê tak du¿¹ firm¹?
Nasza spó³ka jest specyficzna i trudno
ni¹ zarz¹dzaæ ze wzglêdu na bardzo roz-
drobniony kapita³. Rozpoczynaj¹c, mie-
liœmy 509 udzia³owców. By³a to najwiêk-
sza spó³ka pracownicza na Dolnym Œl¹-
sku – na zgromadzenia wspólników trze-
ba by³o wynajmowaæ sale kinowe. Ale
mimo ¿e od 1991 roku prawie po³owa
za³ogi odesz³a z firmy, to jednak odcho-
dz¹cy nie pozbywali siê swoich udzia-
³ów i nadal mamy 480 udzia³owców.

Czyli nie dosz³o do skupienia wiêk-
szoœci kapita³u w rêkach kilku osób?

Absolutnie nie i od pocz¹tku by³y z tym
problemy. W marcu 1990 roku wygra-
³am konkurs na dyrektora i w lipcu roz-
poczê³am proces prywatyzacji, czêœcio-
wo przygotowany ju¿ przez mojego po-
przednika. Trzeba by³o zebraæ kapita³,
a maj¹tek by³ du¿y – objêliœmy przecie¿
spuœciznê po przedsiêbiorstwie, które
w szczycie zatrudnia³o 1125 osób. I choæ
nie by³o jeszcze wiadomo, czy w ogóle
zbierzemy wystarczaj¹cy kapita³, to ju¿
pojawi³y siê g³osy, ¿e nikt nie mo¿e mieæ
wiêcej ni¿ 50 udzia³ów. Taka te¿ by³a
uchwa³a Rady Pracowniczej. Nie pozo-
stawa³o nic innego, jak tylko siê podpo-
rz¹dkowaæ, bo bez pozytywnej opinii Ra-
dy nie dosz³oby do prywatyzacji.
W 2000 roku podwy¿szyliœmy kapita³
o 100% i wtedy uda³o siê go nieco prze-
tasowaæ. Ale wystarczy, jeœli powiem,
¿e ja – bêd¹c drugim co do wielkoœci

udzia³owcem – mam 200 udzia³ów na
ogóln¹ liczbê 6880. Widaæ wiêc, ¿e bez
poparcia za³ogi i udzia³owców niczego
siê nie dokona.

Jak przebiega³a prywatyzacja?
Byliœmy w grupie pionierów, którzy
przeprowadzali ten proces w Minister-
stwie Budownictwa, i stanowiliœmy wzór
dla innych. Departament Prywatyzacji
korzysta³ z naszych doœwiadczeñ. Jako
jedni z pierwszych przerabialiœmy wszel-
kie teorie dotycz¹ce zarówno wyceny,
jak i przekazywania maj¹tku. PóŸniej fir-
my mog³y ju¿ restrukturyzowaæ maj¹-
tek, wy³¹czaæ czêœæ nieproduktywn¹,

a my – musieliœmy braæ albo wszystko,
albo nic. Umowê leasingow¹ zawarli-
œmy na piêæ lat i byliœmy szóstym przed-
siêbiorstwem w resorcie, które w ca³o-
œci i w terminie sp³aci³o maj¹tek i prze-
jê³o go. Nasze doœwiadczenia przekazy-
wa³am kolegom ze Zwi¹zku Pracodaw-
ców i im szczêœliwie uda³o siê pewne
pu³apki omin¹æ.

Jak pogodziæ teoriê zarz¹dzania
z tym, czego domaga siê za³oga?

Mo¿e nie do koñca wszyscy udzia³owcy
czuli siê wspó³w³aœcicielami firmy, ale
troska o ni¹ by³a stale widoczna. W cza-
sie prywatyzacji minister Barbara Blida

Dr in¿. Alicja Dorzak  jest absolwentk¹
Wydzia³u Geodezji Górniczej AGH w Kra-
kowie (stopieñ doktora uzyska³a w 1982 r.).
Ukoñczy³a Studia Podyplomowe Handlu Za-
granicznego na Wydziale Gospodarki Na-
rodowej Akademii Ekonomicznej we Wroc-
³awiu (1987), a tak¿e liczne kursy i szkole-
nia w zakresie nowoczesnego zarz¹dzania
przedsiêbiorstwem, w tym systemów jako-
œci ISO i TQM.
Posiada uprawnienia zawodowe do wyko-
nywania samodzielnych funkcji w dziedzi-
nie geodezji i kartografii w zakresach 1-4.
W 1989 roku uzyska³a I Stopieñ Specjaliza-
cji Zawodowej In¿yniera w dziedzinie geo-
dezji i kartografii, jest Cz³onkiem Zwyczaj-
nym Akademii In¿ynierskiej w Polsce.
W latach 1983-85 uczestniczy³a w pracach
zwi¹zanych z kontraktem Mapa Bagdadu
w Iraku jako specjalista ds. kontroli tech-
nicznej i technologii. W 1998 roku wykona-
³a prace zwi¹zane z uzupe³nieniem tereno-
wym pierworysów map topograficznych

w skali 1:50 000 opracowanych na podsta-
wie obrazów satelitarnych SPOT w Kame-
runie Pó³nocnym.
W 1990 r. zwyciê¿y³a w konkursie na dy-
rektora Okrêgowego Przedsiêbiorstwa Geo-
dezyjno-Kartograficznego we Wroc³awiu,
a nastêpnie – ju¿ trzeci¹ kadencjê – pe³ni
funkcjê prezesa Zarz¹du OPGK WROC£AW
Sp. z o.o.
Jest autork¹ licznych publikacji w pismach
fachowych (krajowych i zagranicznych) z za-
kresu geodezji, ekonomii oraz organizacji
i zarz¹dzania. Od 1998 r. prowadzi cykl wy-
k³adów „Zarz¹dzanie i marketing w geode-
zji” dla studentów IV roku Wydzia³u Geode-
zji Górniczej i In¿ynierii Œrodowiska AGH
w Krakowie.
Trzykrotnie by³a powo³ywana do pracy
w Pañstwowej Radzie Geodezyjnej i Karto-
graficznej. Za pracê zawodow¹ i spo³eczn¹
uzyska³a odznaczenie honorowe, resorto-
we i pañstwowe (Krzy¿ Kawalerski Orderu
Odrodzenia Polski w 1999 roku).                     ■

F
OT. A

RCHIW
UM OPGK W

ROC£AW
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œmy nie mieli pieniêdzy na wyp³aty. Dla-
tego wszystkim zale¿y na pracy, a ci,
którzy chcieli za³o¿yæ w³asne firmy, ju¿
to zrobili.

Kto jest najbardziej nara¿ony na utra-
tê pracy: mniej wykwalifikowani, m³o-
dzi?

Mamy wspania³¹ m³odzie¿, ale nie mo-
¿emy pozbywaæ siê starszych pracowni-
ków. Na przyk³ad przy realizacji kontra-
ktu na przekroje dolin rzek potrzebne
by³o serce i d³ugoletnie doœwiadczenie
in¿ynierów, ale i nowoczesnoœæ, któr¹
wnieœli m³odzi. I to fantastycznie „za-
gra³o”. Trudno te¿ mówiæ o zwalnianiu
m³odych z tego wzglêdu, ¿e oni nie ma-
j¹ uprawnieñ zawodowych i nie mog¹
pracowaæ na w³asny rachunek,  a poza
tym inwestowaliœmy przez kilka lat w ich
szkolenie. Na pewno niektórym nie prze-
d³u¿ymy umów terminowych, wykorzy-
stamy mo¿liwoœci wys³ania pracowni-
ków na wczeœniejsze emerytury, mo¿e
zrezygnujemy z czêœci pomiarowych, ale
to wszystko za ma³o. W innych grupach
te¿ musz¹ byæ zwolnienia.
W przysz³oœci organizacjê firmy widzia-
³abym tak, ¿e obok pracowników etato-
wych (oko³o 200), bêdzie grupa osób
gotowych do pracy (np. na wczeœniej-
szych emeryturach), zatrudnianych do-
raŸnie. A w razie potrzeby zawsze mo¿-
na ³¹czyæ siê z innymi firmami do wy-
konania szczególnych zadañ.

Sytuacjê finansow¹ na pewno popra-
wi¹ zakoñczone w³aœnie prace nad
przekrojami dolin rzecznych. 10 mln
z³otych z kredytów Banku Œwiatowe-
go do podzia³u miêdzy cz³onków kon-
sorcjum...

Byliœmy liderem tego przedsiêwziêcia.
Skoordynowanie dzia³añ 17 cz³onków
konsorcjum by³o wielk¹ prac¹. Z tytu³u
przewodnictwa otrzymamy ok. 200 tys.
z³, poza tym wykonaliœmy ponad 10%
ca³oœci kontraktu. Poniewa¿ nie mamy
certyfikatu ISO, wiêc – by zwiêkszyæ
swoje szanse w przetargu – przygotowa-
liœmy specjalny system kontrolny opra-
cowany wy³¹cznie dla tego zlecenia. Za-
gwarantowaliœmy wykonanie 3% prze-
krojów dodatkowo w cenie kontraktu,
a sytuacja powodziowa sprawi³a, ¿e gra-
tis opracowaliœmy przekroje dolinowe
jazów odrzañskich. W rezultacie wyko-
naliœmy 3152 przekroje i przekroczyli-
œmy zadanie pod ka¿dym wzglêdem. Zy-
skaliœmy uznanie konsultantów Banku
Œwiatowego. Operat pomiarowy licz¹cy
365 tomów robi wra¿enie.

zwróci³a uwagê na to, ¿e uchwa³y po-
dejmowaliœmy tak du¿¹ wiêkszoœci¹ g³o-
sów. Zysk przeznaczaliœmy nie tylko na
sp³atê rat leasingowych, ale i na inwe-
stycje (sprzêt geodezyjny, komputery,
oprogramowanie itp.).
W dra¿liwej sferze p³ac uda³o nam siê
wynegocjowaæ ze zwi¹zkami zawodo-
wymi korzystny zak³adowy system wy-
nagrodzeñ, który dzia³a do dzisiaj. To
jest nowoczesny, motywacyjny system
analityczno-punktowy, opracowany
przez najlepszych ekspertów w kraju.
Osi¹gniêcie polega³o na tym, ¿e zacho-
waliœmy rozs¹dne granice w utrzymaniu
dorobku firmy pañstwowej. Jeden
z moich kolegów, który nowoczeœnie za-
rz¹dza w³asn¹ firm¹, wytkn¹³ mi, ¿e to
relikt przesz³oœci i ¿e z takim myœleniem
powinnam iœæ na emeryturê. Jednak do-
tychczasowa kondycja przedsiêbiorstwa
wykaza³a, ¿e mo¿na zarz¹dzaæ „po ludz-
ku” i osi¹gaæ dobre wyniki.

Na czym polega ten system?
To jest metoda oparta na wartoœciowaniu
stanowiska, pracownika i wykonywanej
pracy. Liczy siê nie tylko wykszta³cenie,
ale i sta¿ pracy, szkolenia, kursy. Prze-
szeregowanie przeprowadza siê wtedy,
kiedy istotnie zmienia siê zakres pracy,
predyspozycje lub kwalifikacje, np. ktoœ
uzyska³ uprawnienia zawodowe lub ukoñ-
czy³ kursy specjalistyczne. Taki pracow-
nik stanowi dla nas atut w przetargach,
ale i jest za to wynagradzany.
Wszyscy pracownicy maj¹ pewn¹ pulê
punktów, która tworzy bazê funduszu
wynagrodzeñ (stawek zasadniczych).
Niezale¿nie od osi¹gniêtej produkcji trze-
ba pracownikom zapewniæ przynajmniej
stawki osobistego zaszeregowania – jest
to problem, którego wiele drobnych firm
w ogóle nie zna. Do stawek zasadniczych
dochodzi tzw. nadwy¿ka akordowa dla
bezpoœredniej produkcji i premia – dla
poœredniej. I chocia¿ system pozornie
wydaje siê skomplikowany, to jednak
jest bardzo przejrzysty i motywacyjny.
Powa¿ny problem tkwi w kredytowaniu
przez nas robót – to jest ta specyfika
przedsiêbiorstw geodezyjnych. Przez
wiêksz¹ czêœæ roku powinniœmy w³aœci-
wie p³aciæ „go³e” stawki, a dopiero po
skoñczeniu i rozliczeniu roboty wyp³a-
ciæ resztê nale¿noœci. Z regu³y jednak
w IV kwartale wykonujemy 30-40% pla-
nu sprzeda¿y. Po to, by pod koniec roku
nie dochodzi³o do nieracjonalnego spiê-
trzenia wyp³at, czêœæ tego funduszu sy-
stematycznie w poszczególnych miesi¹-
cach „przep³acamy”. Tak by³o co roku,

ale by³a te¿ nadzieja na dodatkowe ro-
boty, a teraz takiej nadziei nie ma.

Jakie s¹ w zwi¹zku z tym zamierze-
nia Zarz¹du?

W ostatnim okresie przegraliœmy wiêk-
szoœæ przetargów, chocia¿ uczestniczy-
my prawie we wszystkich na Dolnym
Œl¹sku, a nawet poza nim. Referencje
mamy na ogó³ dobre – bogate doœwiad-
czenie we wszystkich asortymentach ro-
bót, ale przegrywamy cen¹. Zarz¹d, wy-
brany w czerwcu na now¹ kadencjê, musi
przygotowaæ strategiê na lata 2001-2004.
Rozwa¿amy dwa warianty: kryzysowy,
który przewiduje redukcjê za³ogi poprzez
zwolnienia grupowe (jeœli sytuacja siê
nie zmieni) i optymistyczny, w którym
zak³adamy, ¿e uda siê pozyskaæ zlece-
nia. Mimo tej trudnej sytuacji, nie za³a-
mujemy r¹k. Poczyniliœmy nawet pewne
inwestycje (autograf analityczny), aby
móc aktywnie w³¹czyæ siê do programu
przekszta³cenia ewidencji gruntów i bu-
dynków w nowoczesny kataster oraz do
tworzenia systemu identyfikacji obsza-
rów uprawowych (IACS). W uczciwej
walce mamy szansê wygraæ przetargi na
takie roboty, a nowoczesny sprzêt po-
zwoli nam umiarkowanie obni¿yæ ceny.
Ale jeœli nie bêdzie funduszy na te pro-
gramy, to wszystkie przygotowania pó-
jd¹ na marne.

W jaki sposób Zarz¹d uzyska zgodê
udzia³owców-pracowników na reduk-
cjê zatrudnienia?

Do tego wymagana jest pozytywna opi-
nia Rady Nadzorczej i zgoda dwóch
zwi¹zków zawodowych. Spó³ka rozpo-
czê³a dzia³alnoœæ od 580 etatów,
w 2000 r. mieliœmy ich 306, obecnie –
290. Niektórzy z tych, co odeszli, podjê-
li dzia³alnoœæ na w³asny rachunek, czêœæ
przesz³a na wczeœniejsz¹ emeryturê. Za-
k³adaliœmy naturaln¹ redukcjê, ale ona
postêpuje za wolno. Poza tym jeszcze
w kwietniu nikt nie przewidywa³, ¿e bê-
dzie a¿ taka rynkowa zapaœæ, i st¹d opóŸ-
nienie koniecznych wypowiedzeñ. Mam
nadziejê, ¿e mo¿e uda siê tak przepro-
wadziæ redukcjê, aby ludzie nie czuli siê
pokrzywdzeni. To prawdziwy dramat,
kiedy trzeba usi¹œæ naprzeciwko pracow-
nika i wyt³umaczyæ, dlaczego akurat on
zostaje bez pracy.

Czy pracownicy nie odchodz¹ sami
zra¿eni niskimi wynagrodzeniami?

Dzisiaj rynek pracy jest tak trudny, ¿e
pracownik nie odejdzie z w³asnej woli.
Poza tym jeszcze siê nie zdarzy³o, ¿eby-
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Krótko mówi¹c – sukces?
Nie chcia³abym u¿ywaæ wielkich s³ów.
Uda³o nam siê pokazaæ, ¿e mo¿na siê
porozumieæ i podzieliæ uczciwie prac¹
i kosztami.

Kiedy rozpoczêliœcie prace nad prze-
krojami?

18 wrzeœnia ubieg³ego roku podpisali-
œmy umowê. By³o pewne ryzyko, czy
uda nam siê zdobyæ gwarancje i ubez-
pieczyæ kontrakt w ci¹gu miesi¹ca, co
by³o warunkiem wa¿noœci umowy.
Wczeœniej trzeba by³o wp³aciæ znaczne
wadium. Nale¿a³o tak¿e zagwarantowaæ

nawet nasza firma samodzielnie wygra-
³a przetarg, to i tak nie poradzilibyœmy
sobie bez Instytutu Morskiego. Potrzeb-
ne nam by³y jego licencje, specjaliœci
i profesjonalny sprzêt do trudnych i nie-
bezpiecznych prac wodnych. Na mniej-
szych rzekach geodeci sami wykonywa-
li pomiar przekrojów tzw. kaloszowych.
Nie byliby jednak w stanie samodziel-
nie wykonaæ pomiarów wodnych np. na
Odrze czy Wiœle. Zachowaliœmy maksy-
malne œrodki ostro¿noœci i na szczêœcie
oby³o siê bez wypadków. Kolejnym

problemem by³ pomiar rzek granicznych,
w którego rozwi¹zaniu równie¿ pomóg³
nam Instytut Morski.

Jakie metody pomiaru stosowano?
By³y to metody bezpoœrednie – w ka¿-
dym charakterystycznym punkcie prze-
kroju pomiar wykonywano z u¿yciem ³at
lub sond. Do pomiarów osnowy zasto-
sowaliœmy satelitarn¹ technikê GPS. Do
wykonywania przekrojów mokrych In-
stytut Morski wykorzystywa³ najnowo-
czeœniejsz¹ aparaturê i sprzêt o wysokiej
dok³adnoœci.

Czy prace przy przekrojach nadzo-
rowa³a Pani osobiœcie?

Nie! Nadzór techniczny nad ca³oœci¹ prac
geodezyjnych pe³nili in¿ynierowie kont-
roli kontraktu (Gra¿yna Mechliñska
i Maria Oyrzanowska) oraz w³asna kon-
trola techniczna partnerów Konsorcjum.
Nad pracami Instytutu Morskiego czu-
wa³ Leonard Gajewski. Czêœæ informa-
tyczn¹ nadzorowa³ in¿ynier integracji baz
danych (Jacek Czy¿yk), a g³ównym ko-
ordynatorem rozdzia³u robót by³ Zyg-
munt Wójcik.
Osobiœcie odwiedzi³am kilka zespo³ów
w terenie, tak¿e na granicy. Musia³am
byæ, i u geodetów, i u wodniaków, bo
jedni narzekali, ¿e tym drugim jest le-
piej. Spory powstawa³y np. na tym tle,
¿e punkty g³ówne, które by³y wyznaczo-
ne w przekroju l¹dowym tu¿ przy wo-
dzie, po powodzi znalaz³y siê 2 metry
pod wod¹, wypada³y punkty przywod-
ne, co poci¹ga³o za sob¹ koniecznoœæ
nowego wytyczenia osi przekroju i do-
datkowych przecinek. Takich utrudnieñ
nie mo¿na by³o wczeœniej przewidzieæ.

W jakiej formie praca zosta³a prze-
kazana zleceniodawcy?

W formie klasycznej i numerycznej.
Opracowanie by³o oczywiœcie kompute-
rowe, ale najwiêcej b³êdów ujawni³o siê
dopiero po wyplotowaniu przekroju. Za-
stosowaliœmy najnowsz¹ technikê wy-
miany informacji – gdyby nie system
poczty elektronicznej, którym nocami
przesy³aliœmy dane do kontrahentów, nie
wykonalibyœmy tego kontraktu na czas.

Czy w firmie jest sztywny podzia³ na
pracownie, czy dla poszczególnych
zadañ powo³ujecie oddzielne zespo-
³y?

Mamy elastyczn¹ strukturê organizacyj-
n¹. Mo¿emy tworzyæ zespo³y tematycz-
ne. Na przyk³ad nad przekrojami praco-
wa³ zespó³ 30-osobowy. Do niektórych

wykorzystane przy budowie DTM-u. Po-
mimo zimy i dwóch powodzi (wiosen-
nej i lipcowej) dotrzymaliœmy terminu.
Mo¿na by³o wprawdzie wyst¹piæ o uzna-
nie „si³y wy¿szej” i przesun¹æ termin,
ale wtedy pieni¹dze za robotê – prawie
w ca³oœci ju¿ wykonan¹ – dostalibyœmy
dopiero w przysz³ym roku, a na to nie
mogliœmy sobie pozwoliæ. Zatem to kró-
tki termin wymusi³ utworzenie Konsor-
cjum. By³y i inne przyczyny. Trzeba by-
³o mieæ gwarancje finansowe. Mogliœmy
je mieæ sami, bo maj¹tku firmy by wy-
starczy³o, ale ju¿ na wadium nie by³o
w tym czasie gotówki. Poza tym, gdyby

➠
�������

Historia
Zal¹¿kiem OPGK Wroc³aw by³o Biuro Tere-
nowe Pañstwowego Przedsiêbiorstwa Mier-
niczego Oddzia³ w Poznaniu, ale jego historia
wi¹¿e siê z dzia³alnoœci¹ kilku jednostek, tj.:
Wroc³awskiego Okrêgowego Przedsiêbiorstwa
Mierniczego, Wojewódzkiego Przedsiêbior-
stwa Geodezyjnego Gospodarki Komunalnej
we Wroc³awiu i Miejskich Pracowni Geode-
zyjnych (we Wroc³awiu, Jeleniej Górze, Leg-
nicy, Lubinie, Œwidnicy i Wa³brzychu).
W 1974 r. w wyniku ich integracji powsta³o
Okrêgowe Przedsiêbiorstwo Geodezyjno-Kar-
tograficzne we Wroc³awiu, a na bazie miej-
skich pracowni geodezyjnych utworzono jego
zak³ady terenowe. W listopadzie 1991r. firma
przesta³a byæ przedsiêbiorstwem pañstwowym
i rozpoczêto proces prywatyzacji, który zakoñ-
czy³ siê w 1996 roku.
Firma w 2000 r.
■ udzia³owcy – 480,
■ zatrudnienie – 313 osób (306 etatów),
■ przychody ogó³em – 18 304 780 z³,
■ zysk – 710 864 z³,
■ œrednie wynagrodzenie – 2554,92 z³.
Prezesem spó³ki jest Alicja Dorzak, a wicepre-
zesami: Zygmunt Wójcik i Stanis³aw Wójto-
wicz. Firma jest aktywnym cz³onkiem KZPFGK
oraz GIG.

Podstawowe asortymenty wykonywanych
robót (wg wartoœci sprzeda¿y w 2000 r.)
■ mapy tras do projektowania i obs³uga geo-
dezyjna sieci telekomunikacyjnych – 34,0%,
■ prace realizacyjne i odkszta³cenia – 30,1%,
■ mapa zasadnicza – 13,7%,
■ osnowy geodezyjne – 6,6%,
■ ewidencja gruntów – 3,1%,
■ inne roboty geodezyjne i kartograficzne
(w tym wycena nieruchomoœci) – 3,5%.
Ostatnie wa¿niejsze opracowania
■ Obs³uga geodezyjna: modernizowanej linii
kolejowej Wroc³aw–Opole, budowy autostrady
A-4, estakady Wroc³aw–G¹dów.
■ Opracowanie map do projektowania i budo-
wy linii œwiat³owodowych i sieci miejscowych.
■ Pomiary geodezyjnych osnów poziomych
z zastosowaniem techniki satelitarnej GPS.
■ Specjalne osnowy kopalñ „Lubin”, „Polkowi-
ce–Sieroszowice”, „Rudna”.
■ Systemy informatyczne opracowane dla Za-
k³adów Górniczych KGHM Polska MiedŸ SA.
■ Modernizacja ewidencji w ró¿nych syste-
mach informatycznych.
■ Liderowanie i prowadzenie prac geodezyj-
nych w ramach Konsorcjum Odra–Wis³a–Prze-
kroje („Projekt Likwidacji Skutków Powodzi”
realizowany przez rz¹d RP z kredytu Banku
Œwiatowego).                                                        ■

OPGK WROC£AW Sp. z o.o.

sprzêt geodezyjny i do pomiarów wod-
nych, st¹d udzia³ w przedsiêwziêciu –
obok cz³onków Zwi¹zku Pracodawców
Firm Geodezyjno-Kartograficznych –
tak¿e partnera niegeodezyjnego, czyli In-
stytutu Morskiego w Gdañsku.

Nie wydaje siê Pani, ¿e polski rynek jest
s³abiutki, skoro trzeba by³o skrzykn¹æ
niemal wszystkie wiêksze firmy w kraju,
by wykonaæ robotê za 10 mln z³?

Zlecenie musia³o byæ zrealizowane w ci¹-
gu jednego roku, gdy¿ wyniki mia³y byæ
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tematów dobieramy specjalistów z ze-
wn¹trz, wspó³pracujemy z uczelniami.
Czêœæ zak³adów terenowych zlikwido-
waliœmy ze wzglêdu na nieefektywnoœæ.
Ale np. zak³ady terenowe w Zgorzelcu
czy Lubinie maj¹ bardzo dobre wyniki
i nie ma sensu ich likwidowaæ.

Jak wygl¹da sprawa eksportu prac?
Jest czy go nie ma?

Nie ma i trzeba siê tym zaj¹æ. Kiedyœ
widzia³am mo¿liwoœci wspó³pracy z Hisz-
pani¹, a nawet z krajami Ameryki Po³u-
dniowej. Prowadziliœmy rozmowy
z Niemcami. Nawiasem mówi¹c, do pier-
wszego przetargu na przekroje startowa-
liœmy w konsorcjum z firmami holender-
skimi i niemieckimi pod przewodnictwem
Biprogeo, ale nic z tego nie wysz³o.
W latach 80. wysy³aliœmy pracowników
do Libii i Iraku. Nie tak dawno mieli-
œmy trzy zespo³y na obs³udze budowy
autostrady w Turcji. Ale ostatnio by³o
w kraju na tyle dobrze, ¿e ludziom nie
op³aca³o siê pracowaæ za granic¹. Teraz
znowu trzeba bêdzie œledziæ w „Ryn-
kach Zagranicznych” og³oszenia o prze-
targach miêdzynarodowych i próbowaæ
zdobyæ zlecenia.

Przekroje otwieraj¹ firmie drogê do
takich du¿ych prac.

Ka¿dy z partnerów dostanie za wykona-
nie przekrojów referencje, a my doda-
tkowo – jako lider. Wykonaliœmy tê pra-
cê wspaniale i jest to wielka satysfakcja
dla nas wszystkich. Myœlê, ¿e aby pra-
cowaæ za granic¹ równie¿ powinniœmy
dzia³aæ w grupie, bo dla jednej firmy jest
to zbyt du¿e ryzyko i za du¿y ciê¿ar.

Czy jest Pani zadowolona z pracy
oœrodków dokumentacji geodezyjno-
-kartograficznej?

Jestem szefem prywatnej spó³ki, która –
aby sprostaæ potrzebom klienta – musi
otrzymaæ materia³y z „piecz¹tk¹” oœrod-
ka. Obecne prawo i organizacja zasobu
pañstwowego nie u³atwia nam tego zada-
nia. Poprzez ZPFGK oddzia³ujemy na
pewne procesy. St¹d np. poparcie uzy-
skania certyfikatu ISO pod patronatem
GUGiK. Jeœli i firma wykonawcza i OD-
GiK bêd¹ mia³y system zapewnienia ja-
koœci ISO, to po oddaniu operatu ODGiK
powinien bez sprawdzania przystawiæ pie-
cz¹tkê. Wykonawca bêdzie odpowiada³
za jakoœæ, ³¹cznie z gwarancj¹ i konse-
kwencjami finansowymi, wed³ug tych sa-
mych procedur, które bêd¹ obowi¹zywa-
³y oœrodek. Mam nadziejê, ¿e uzyskanie
certyfikatu przez wykonawców i oœrodki

rozwi¹¿e wiele problemów, zw³aszcza gdy
w przysz³oœci bêdziemy mieæ bran¿ow¹
jednostkê certyfikuj¹c¹.

Czyli jednak oœrodki doskwieraj¹?
Wykonawcy s¹ w bardzo trudnej sytua-
cji. Najpierw trzeba wygraæ przetarg
i uzyskaæ zlecenie, potem zdobyæ „pie-
cz¹tkê” i zadowoliæ klienta, a na koniec
prosiæ o w³asne pieni¹dze.
To, co robi oœrodek, jest zgodne z pra-
wem. Nikogo tam nie obchodzi, ¿e do-
stajemy zlecenie we wrzeœniu, a do koñ-
ca roku mamy je wykonaæ i przekazaæ
odbiorcy. Trudno w tej sytuacji przewi-
dzieæ jeszcze miesi¹c na weryfikacjê
przez oœrodek. Poniewa¿ bywa, ¿e nie
wyrabiamy siê na czas, wiêc p³acimy
kary, czasami bardzo wysokie, np.
w umowie na œwiat³owodow¹ liniê Kro-
toszyn–Wroc³aw kara wynosi 2500 do-
larów dziennie.

Wygl¹da na to, ¿e to wykonawca jest
dla oœrodka...

Czasem tak, ale nie tylko my próbujemy
to zmieniæ. Ile opracowañ, konferencji
poœwiêcono temu tematowi. Ju¿ dawno
mia³y byæ wprowadzone poprawki do
Prawa geodezyjnego i kartograficznego.
Prawo musi byæ zmienione i my, m.in.
przez ZPFGK i GIG, te¿ o to zabiegamy.
Uwa¿amy, ¿e wszystko, co mo¿na zrobiæ
w ramach dzia³alnoœci gospodarczej, po-
winno byæ skupione w podmiotach, które
prowadz¹ tê dzia³alnoœæ na w³asny rachu-
nek, a oœrodki niech pe³ni¹ funkcjê gos-
podarza pañstwowego zasobu.

Czy to znaczy, ¿e GUGiK jest g³u-
chy, na te sygna³y, które od pañstwa
p³yn¹?

Nie. Szczególnie w ostatnim okresie jest
du¿e zrozumienie i wola rozwi¹zania
tych trudnych problemów. Jednak po re-
formie administracyjnej w terenie geo-
dezj¹ rz¹dzi starosta, czyli znowu nie
wszystko mo¿e za³atwiæ GUGiK.

Dlaczego na rynku cen nie szanuje-
my sami siebie?

Po przegranych ostatnio przetargach tro-
chê opad³y mi skrzyd³a. Zastanawiam
siê, po co nam referencje, certyfikat ISO,
jeœli w przetargu liczy siê prawie wy-
³¹cznie cena. Do kilku robót mo¿na do-
p³aciæ, ale gdzie jest granica? Przymie-
rzamy siê do przetargu i liczymy tylko
stawki osobistego zaszeregowania – wy-
chodzi np. 400 tys. z³otych. Ostatecznie
dajemy cenê 260 tys. (wspó³czynnik roz-
paczy), a wygrywa kontrahent z cen¹ 190

tys. Mo¿na postawiæ pytanie, w jakich
warunkach pracuje zwyciêzca, skoro
mieœci siê w takiej cenie. Do uzdrowie-
nia sytuacji na rynku wystarczy³by pro-
sty œwiatowy mechanizm odrzucania
ofert z cenami ra¿¹co odbiegaj¹cymi od
œredniej.

Czy prezesem jest Pani do okreœlo-
nej godziny, a potem zaczyna siê ¿y-
cie prywatne?

Nie, to jest niemo¿liwe. Ale na ¿ycie
prywatne zostaje trochê czasu. Prowa-
dzê tak¿e skromn¹ dzia³alnoœæ nauko-
w¹, od czasu do czasu mam na AGH
wyk³ady z zakresu organizacji zarz¹dza-
nia i marketingu. Ogromn¹ satysfakcjê
daje mi komplet studentów na sali. Wi-
daæ, ¿e studentom odpowiada to, ¿e teo-
riê popieram konkretnymi przyk³adami.
Przykro, kiedy potem absolwenci przy-
chodz¹ w sprawie pracy, a ja nie mogê
im jej zaoferowaæ.

Czy fakt, ¿e jest Pani kobiet¹, poma-
ga czy przeszkadza w pracy?

Chyba nie ma to istotnego wp³ywu na
pracê. Kiedy stawa³am do konkursu na
dyrektora, p³eæ nie mia³a ¿adnego zna-
czenia. W przedsiêbiorstwie przepraco-
wa³am prawie ca³e zawodowe ¿ycie
i wspó³pracownicy wiedz¹, czego mo¿-
na siê po mnie spodziewaæ, choæ cza-
sem chcieliby, ¿ebym by³a cudotwórc¹.
Niedawno jeden z kolegów – prezes fir-
my bêd¹cej partnerem Konsorcjum
Odra–Wis³a–Przekroje – Jan Lipiñski
powiedzia³ ¿artobliwie, ¿e tylko ja mo-
g³am kontrakt doprowadziæ do koñca,
tak ¿eby sobie g³ów nie pourywali. Czyli
w tym przypadku p³eæ mog³a mieæ ja-
kieœ znaczenie.
Niektórzy mówi¹, ¿e „dobre serce” pre-
zeski gubi firmê. Myœlê, ¿e czasem maj¹
racjê i ¿e na moim miejscu powinien byæ
ktoœ bezwzglêdny. Wydaje mi siê jed-
nak, ¿e na ogó³ to moje, podobno dobre,
serce firmie siê op³aca³o. Czasem warto
komuœ przyjœæ z pomoc¹, bo nigdy nie
wiadomo, czy jutro sami nie bêdziemy
jej potrzebowali. Dotyczy to zarówno
upadaj¹cego d³u¿nika, jak i koniecznych,
byæ mo¿e, zwolnieñ w firmie. Najpierw
zrobimy wszystko, by pozyskaæ roboty,
a dopiero je¿eli to siê nie uda, przepro-
wadzimy niezbêdne zwolnienia. Mo¿e
to brzmi nienowoczeœnie, mo¿e nawet
przez niektórych naszych pracowników
jest Ÿle oceniane, ale fakt, ¿e wybrano
mnie na nastêpn¹ kadencjê, utwierdza
mnie w przekonaniu, ¿e jest to polityka
s³uszna.                                              ■
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